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خبر خوش رئیس جمهور 
معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران 
درباره جلسه رئیس جمهور با شهردار و معاونانش 
اظهار کرد: آیت ا... رئیسی در این جلسه زمان زیادی 
را برای آگاهی از چالش های پیش روی شهر تهران 
اختصاص داده و از شهردار تهران که جمع منسجمی 
را برای اداره این کلانشهر همراه خود کرده است، 
تقدیر کرد. امین توکلی زاده افزود: صیانت از باغات 
و توسعه فضای سبز در تهران مورد توجه رئیس 
جمهور است و آیت ا... ریسی در این جلسه تاکید کرد 
که نباید بگذاریم، سوداگری حوزه زمین و مسکن 
اولویت های شهر را از بین ببرد. وی بر توجه رئیس 
جمهور بر مشکلات بافت فرسوده شهرها و تاکید بر 

نوسازی براساس الگوی ایرانی اسلامی اشاره کرد. 

اخراج نشدن دختران متاهل 
آرمان ملی: معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهور گفت: برخی دختران دانش آموز بعد از 
ازدواج از دبیرستان اخراج می شوند که درصدد 
لغو این قانون هستیم. انسیه خزعلی در نشست 
اتحادیه های بزرگ دانشجویی کشور که با موضوع 
بررسی مسائل زنان برگزار شد، گفت: برخی 
دختران دانش آموز بعد از ازدواج از دبیرستان 
اخراج می شوند که درصدد لغو این قانون هستیم.

۶۰ درصد معتادان در تهران 
آرمان ملی:  شهردار تهران با تاکید بر لزوم 
تحول همزمان در روح و جسم شهر، گفت: باید 
مسیری دنبال کنیم تا مردم بیایند پرچم تغییر 
و تحول را به دست بگیرند و شهرداری نیز یک 
نهاد خدمت گزار اجتماعی باشد و باید تحول را در 
قالب روح و جسم شهر توامان دنبال کنیم. علیرضا 
زاکانی افزود: از ۲۱ هزار معتاد ۶۰ درصد آن در 
تهران است که یک هزار نفر آن ها از بانوان  هستند 
و در ادامه معضلات اجتماعی نیز باید بگویم ، ۳۰ 

هزار زندانی داریم که خانواده آنها در تهران است.

تکذیب تعطیلی تهران 
بین الملل  امور  و  عمومی  روابط  مدیرکل 
استانداری تهران گفت: خبر تعطیلی تهران در 
روزهای شنبه و یکشنبه تکذیب می شود. مجتبی 
مرادی نوروزی با اشاره به انتشار خبری به نقل از 
معاون عمرانی استانداری تهران مبنی بر تعطیلی 
تهران در روزهای شنبه و یکشنبه، اظهار کرد: در 
کمیته اضطرار آلودگی هوا تصمیماتی مطرح شده 
که یکی از موارد آن تصمیم گیری در مورد وضعیت 

تعطیلی در صورت پایداری هوا است.

برخورد با مراکز قمار 
ایسنا: رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ 
از برخورد قاطع پلیس با مراکز قمار و فساد خبر داد. 
سرهنگ پیام کاویانی درباره اینکه آیا مشابه طرحی 
که اخیرا پلیس امنیت برای برخورد با مراکز قمار در 
تهران اجرا کرد، دوباره اجرا خواهد شد یا خیر، گفت: 
ما به عنوان پلیس طرحمان مقابله با مراکز جرم و 
فساد است و مستمرا این طرح ادامه خواهد داشت. 
اما یک نکته وجود دارد و موضوع این است که آیا این 
افراد اصلاح می شوند یا خیر. این موضوع در حیطه 
وظایف و اختیارات پلیسی نیست و دستگاه های 
دیگری باید در این حیطه باید ایفای نقش کنند که 

آسیب های اجتماعی به حداقل ممکن برسد.

دیدگاه
 صیانت در برابر 

»لاک پشت« یا نجومی بگیران؟! 
ادامه از صفحه اول / درجامعه گسترش داده و 
موجب کاهش امید به زندگی می شود. نمایندگان 
مردم که با وعده های گوناگون وارد بهارستان شدند، 
درعمل به جای گام های بلند وسریع به سوی نشاط 
اجتماعی و رفاه اقتصادی، سخن از طرح و تصویب 
قوانینی به میان می آورند که 4۰ سال پیش باید 
مطرح وتصویب می شدند نه حالا. نزد بسیاری از 
افراد، مخصوصا اشخاص تنها و بعضی از نو جوانان 
و جوانان نگهداری از حیوانات فقط یک سر گرمی 
و تفریح نیست، بلکه یک رفتار عاطفی و احساسی 
برای پرکردن حفره های روحی است. ظاهرا طرح 
ممنوعیت نگهداری سگ، گربه، لاک پشت و 
جانوران دیگر و مجازات اینگونه افراد در مجلس در 
حال طرح وبررسی است!. تفاوت بسیار هست بین 
افرادی که برای خوش گذرانی و چشم هم چشمی از 
اینگونه حیوانات مخصوصا سگ نگهداری می کنند و 
اشخاصی که جهت کمک گرفتن از سگ های راهنما 
)نابینایان( و نگهبانی از سرمایه و زندگی خود بهره 
می گیرند. قطعا باید میان افراد یاد شده تمایز قائل 
شد و اوضاع روحی و عاطفی افراد را در نظر گرفت. 
بی شک همراه داشتن سگ در اماکن عمومی، 
پارکها و اماکن مشابه در هیچ کشوری مجاز نبود 
و گاه موجب برخورد پلیس و مجازات های مختلف 
از جمله جریمه می گردند، اما نگهداری گربه با 
رعایت نکات بهداشتی نه تنها منع شرعی ندارد 
بلکه موجب رضای خداوند نیز است. روایات و 
احادیث متعدد و مختلف از حضرت رسول اکرم 
)ص( و ائمه طاهرین )س( در مورد شفقت و مهربانی 
با حیوانات و تغذیه آنها وجود دارد. اگر قرار باشد که 
صاحبان و نگهداری کنند گان از اینگونه حیوانات از 
حمایت ونگهداری آنها دست کشیده و آنها را رها 
نمایند، چه اتفاقی برای خیابان ها و شهرها خواهد 
افتاد و چه وضعیتی حاکم خواهد شد؟  یقین دارم 
نمایندگان محترم قبل از طرح اینگونه لوایح قطعا 
و قهرا با کارشناسان و صاحب نظران رشته های 
مختلف روانشناسی، رفتار شناسی، آسیب شناسی 
اجتماعی، جانورشناسان مشاوره گرفته و نظریات 

تخصصی آنها را دریافت خواهند نمود.

پس  از یأس و عدم موفقیت اقتصاددانان و ســیاســـتگذاران  بـرای توســـعه 
برخـــــی از جوامع، نظریه ای تحت عنوان تعادل فقر مطرح شد. براساس این نظریه 
مجموعه نیروهای مؤثر بر وضعیت یک جامعه به گونه ای است که فقر را به حالتی 
معمول تبدیل کرده است و به سادگی نمی توان این تعادل نامبارک و ویرانگر را جابه جا 
کرد. سیاست های مختلف برای توسعه کشاورزی در بسیاری از مناطق روستایی مانند 
دادن وام های ترجیحی با نرخ سود پایین، معرفی بذرهای پربازده، معرفی فناوری 
جدید، تأسیس تعاونی های روستاییان همه با نتایج بسیار متفاوت با آنچه طراحان 
سیاست در ذهن داشتند محقق می شد. جوامع محلی یا از این سیاست ها استقبال 
نمی کردند یا درعمل آن را منحرف می ساختند. با اعتراف به این ناتوانی و شکست بود 
که سیاست های دیگری مطرح شد تا با همکاری جوامع محلی راهی برای شکست 
تعادل فقرساز طراحی شود. وضعیت نظام آموزشی ایران قبل از کرونا نیز با مشکلات 
مختلفی روبه رو بود. تفکیک طبقاتی دانش آموزان، بازماندگی از تحصیل گروه های 
فقیر، افت تحصیلی، سرخوردگی بیش از 9۰ درصد از دانش آموزان در کنکور، افزایش 
آسیب های اجتماعی در مدارس، هزینه های سنگین تحصیلی از جمله مشکلات 
شناخته شده نظام آموزشی ایران است. کرونا در یک چنین فضایی وارد نظام آموزشی 
ایران شد. آموزش غیرحضوری با سرعت بسیار زیاد در نظام آموزشی جایگزین شد. 
سرعت طراحی و اجرای نرم افزار شاد یکی از تحولات بزرگ فناوری اطلاعات در نظام 
اداری ایران بود. این استقبال گسترده تنها بیانگر اراده و سختکوشی مسئولان وقت 
نبود، بلکه چنانکه استمرار آموزش غیرحضوری نشان داد علاقه دست اندرکاران 
نظام آموزشی از خانواده ها گرفته تا معلمان و دستگاه اجرایی آموزش و پرورش از این 
شیوه جدید استقبال کردند. اکنون ۱8 ماه از شیوع این همه گیری می گذرد و مدارس 
کم و بیش به همان صورت غیرحضوری به فعالیت خود مشغول هستند. آموزش 
غیرحضوری پیامدهای منفی بنیادی به جای گذاشــته و خواهد گذاشت. وزارت 
آموزش و پرورش بارها اعلام کرد بیش از ۳ میلیون دانش آموز فاقد تبلت یا تلفن 
همراه هستند، عدم دسترسی این تعداد از دانش آموزان هرچند به خودی خود آماری 
وحشتناک است، اما یکی از پیامدهای آموزش غیرحضوری است. می توان برخی از 
پیامدهای منفی آن را فهرست نمود: شکاف یادگیری و افت آموزشی. منظور از شکاف 
یادگیری میزان توانایی آموزشی و مهارتی یک دانش آموز با پایه تحصیلی است. به طور 
مثال دانش آموزی که دوره ابتدایی را به پایان رسانده اما نمی تواند با سرعت لازم کتاب 
فارسی را بخواند و شکاف یادگیری دارد. اختلال گسترده در مهارت های ارتباطی. 
مدرسه یک کانون ارتباطی است که دانش آموز بسیاری از رفتارهای اجتماعی را در 
آنجا می آموزد. با تعطیلی مدارس نمی توان میزان آسیبی که به مهارت های ارتباطی 
وارد شده است، اندازه گیری کرد. تضعیف عادات رفتاری خوب. دانش آموز برای حضور 
در مدرسه باید سر یک ساعت مشخص بیدار می شد، لباس می پوشید و به مدرسه 
می رفت و تا زنگ تفریح در کلاس می ماند. باید نظم کلاس را رعایت می کرد. همه 
این عادات در سال تحصیلی قبل و این سال تعطیل شده است. چاقی دانش آموزان 
تنها یکی از ظواهر از بین رفتن این عادات رفتاری است. شاید کمتر کسی حداقل 
شفاف اعلام کند آموزش غیرحضوری بهتر از آموزش حضوری است. اما نیروهای 
موثر اجتماعی و اداری خواهان تداوم وضعیت موجود هستند. هیچ وسیله کمک 
آموزشی نمی تواند جایگزین مدرسه شود. اولیای دانش آموزان از مدارس چندان 
رضایت نداشتند. وزارت آموزش و پرورش بارها از افزایش آسیب های اجتماعی مانند 
اعتیاد در مدارس خبر داده بود. خانواده ها در آموزش غیرحضوری دیگر نگران این 
قبیل مشکلات نیستند. این وضعیت همان تعادلی است که در ابتدا به آن اشاره شد. 
همه نیروها خواهان استمرار آن هستند. تنها گروهی که نگران آینده است می خواهد 
این وضعیت تغییر یابد. اما چه نیرویی می تواند دانش آموزان، اولیا آنها، کادر آموزش 
و وزارت آموزش و پرورش را ترغیب به بازگشت به حالت عادی نماید. در کشورهای 
دیگر حتی زمانی که بازارها و ادارات تعطیل شدند مدارس نیمه باز بودند؛ معلمان 
مانند شرایط عادی به مدرسه می رفتند و از مدرسه آموزش غیرحضوری می دادند و 
دانش آموزان به نوبت با رعایت فاصله گذاری اجتماعی به مدرسه می رفتند. در ایران 
تمام بازارها مملو از جمعیت است و تنها مراکز آموزشی از آموزش عمومی گرفته 
تا دانشگاه ها تعطیل هستند. اخبار موجود حکایت از آن دارد که به طور غیررسمی 
به مدیران مدرسه گفته می شود بیماری دانش آموزان و معلمان به عهده آنهاست 
و مدیران علاوه بر عللی که برای تداوم تعطیلی دارند، برای اجتناب از این ریسک 
مدارس کشور را همچنان تعطیل نگه داشته اند. تعادل فقر، چه فقر درآمد و چه فقر 
آموزشی، به ناگهان چهره وحشتناک خود را هویدا خواهد ساخت. وقتی ایرانیان 
فهمیدند که چقدر فاصله آنها با اروپاییان زیاد شده است از تعادل فقر خود پشیمان 
شدند و خواستند که شکاف خود با جهان را پرکنند. پیامدهای فقر آموزشی نیز دیر یا 
زود خود را بر ما آشکار خواهد ساخت. اجازه ندهیم این شناخت دیرهنگام نوشدارویی 

بعد از مرگ سهراب ها باشد.

کرونا و تعادل فقر آموزشی

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
توقف قطارهای مترو

گاهی اوقات قطارهای مترو در برخی از ایستگاه ها 
توقف های طولا نی دارند. این در حالی است که در 
این ایستگاه ها چندان مسافری هم وجود ندارد. دلیل 
این توقف ها چیست؟ مسئولان مترو به فکر مسافران 

باشند.
اکبری از تهران 

امدادخودرو
امداد خودروها در صورتی که به موقع در محل حاضر شوند 
می توانند موثر واقع شوند اما زمانی که با تاخیر فراوان و چند 
ساعته در محل مورد نظر حاضر می شوند نمی توانند مشکل 
شهروندان را حل کنند. اگر تعداد امدادخودروها افزایش یابد 
به موقع می توانند در محل حاضر شوند. در ضمن قیمت هایی 
که امدادخودرو برای کاری که انجام می دهند واقعا بالاست، 

لطفا به این موضوع هم رسیدگی کنید.
کریمی از تهران  

اجاره خانه 
یک کارگر اگر ماهی 4 میلیون تومان هم حقوق بگیرد و 
تمام حقوق خود را پس انداز کند و هیچ خرجی نکند یک 
سال آن می شود 48 میلیون بعد چطور صاحبخانه می آید و 
می گوید صد میلیون به پول پیش خانه خود اضافه کنید. چرا 

مسئولان فکری برای این اجاره های بالا نمی کنند.
گروسی از تهران

بیمه کارگران ساختمانی
ما کارگران ساختمانی تا کی باید برای بیمه بلاتکلیف 

باشیم. لطفا کمی هم به فکر کارگران ساختمانی باشید.
صادقی از تهران 

احمد میدری
معاون سابق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

یـادداشــت

اخیر در اصفهان و  آنچه که در دوهفته 
چهارمحال بختیاری رخ داد، از دید رسانه هایی 
همچون »آرمان ملی« به عنوان »صـدای زلال 
معـترضان آب« یاد شد و دو هفته مردم در بستر 
خشک زاینده رود دست به اعتراض می زنند 
و پاسخی دریافت نمی کنند! عده ای نیز پیدا 
می شوند که معلوم نیست کی هستند یا افرادی 
با قصد خاص و اقدام به آتش زدن چادر تحصن 
کنندگان می زنند. راه حقابه از تنش نمي گذرد و 
باید با معضل آب، علمی عمل شود و مردم را باید 
اقناع کنید. مدیران استان اصفهان باید مساله 
صنعت و آب را سریع تر مدیریت  و هزینه و فایده 
آن را در نظر بگیرید و مساله جایگزینی برای 
جلوگیری از بیکاری مردم را هم مطالعه  دقیق 
کنند. در پی این نارسایی است که تشنگی مردم 
و کشاورزان شرق اصفهان که در یک دهه گذشته 
به عناوین مختلف دست به اعتراض زده  اند، باعث 
تخریب خطوط لوله آبرسانی به استان همسایه 
می شود و مردم استان یزد باید با تانکر نیازهای 
اولیه خود را برطرف نمایند. همه آنچه که در چند 
روز گذشته رخ داد، فقط یک معنا و هشداری 
برای آغاز تغییر رویه این امر اجتماعی به یک 
بحران سیاسی است. در شرایطی که رسانه ها 
از درگیری  مردم و نیروهای انتظامی که قصد 
داشتند، آرامش را به شهر بازگردانند، یک هفته 
قبل )۲8 آبان( هزاران نفر از مردم این استان 
دست به اعتراض مدنی برای خشکی رودخانه 
زاینده رود زدند و این اتفاق از هفته های قبل با 
تحصن و چادرنشینی کشاورزان شرق اصفهان 
آغاز شده بود. بامداد چهارشنبه شب )سوم آذر( 
عده ای دست به آتش زدن چادر آنها زدند، امری 
که  علی اصفهانی، دادستان اصفهان عوامل این 
اتفاق را  »اراذل و اوباش« نامید و گفت: »نیروی 
انتظامی برخی از آنها را دستگیر کرد.« محمدرضا 
جان نثاری، معاون استاندار هم گفته بود: »اراذل 
و اوباش سعی می کنند فضا را دست بگیرند.« در 
این شرایط و روز بعد، تاسیسات خط اول انتقال 
آب اصفهان به یزد نیز تخریب شد و این بار مردم 

و کشاورزان معترض، مسئول این اتفاق لقب 
گرفتند. آن طور که محمدمهدی جوادیان زاده، 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای یزد از قطع 
آب انتقالی به یزد بر اثر تخریب تاسیسات خط 
اول انتقال آب اصفهان به یزد خبر داد و گفت: 
»حوضچه های ۳۲۷ و ۳۳۰ با لودر تخریب شده 
و حجم خسارات زیادی را ایجاد کرده است و آب 
انتقالی به یزد بر اثر این اتفاق در حال حاضر قطع 
است.« در پی این اتفاق، قطعی آب در برخی 
مناطق یزد منجر به استقرار تانکرهای سیار 
آب در سطح این شهر برای تامین آب شرب 

شهرندان شد.
   چرا خشونت؟

از صبح روز جمعه، روشن کردن آتش در 
معابر اطراف، سنگ پرانی به پلیس و آتش زدن 
اموال عمومی نمونه ای از کارهای این عده است. 
نیروی انتظامی در مواجهه با این افراد اقدام به 
شلیک گاز اشک آور کرد و تلاش می کند مانع از 
بی نظمی شود. عده ای با حمله به یک آمبولانس 
شیشه های آن را شکستند. یک موتور پلیس را به 
آتش کشیدند و با آتش زدن درختان در اطراف 
پل فردوسی و سی وسه پل فضای رعب و وحشت 
برای عابرین ایجاد کرده اند. با وجود اینکه عصر روز 
پنج شنبه شورای میرآب اصفهان با استانداری و 
فرمانداری این شهر جلسه ای برگزار کردند و در 
این جلسه مقرر شد که تجمع کشاورزان اصفهان 
در بستر خشکیده زاینده رود به پایان برسد و در 
این جلسه قرار شد که مشکل کشاورزان شرق 
اصفهان ظرف سه ماه حل شود. اما روز جمعه 
نیز مردم و کشاورزان اصفهان در اعتراض به نبود 
آب در زاینده رود دست به تجمع زدند و تاکید 
کردند تا زمانی که آب در این رودخانه جاری 
نشود و از شهر اصفهان نگذرد، به تجمع خود پایان 
نخواهند داد. در چنین شرایطی اما بازهم برخی 
کشاورزان با وجود توصیه شورای میرآب اصفهان 
و وعده های مسئولان استانداری و فرمانداری، 
حاضر به جمع کردن چادرهای خود و پایان دادن 
به تحصن نشدند و همین مساله منجر به تشدید 

خشونت ها در این تجمع شده است؛ چراکه از نظر 
فرمانداری اصفهان تحصن کنندگان باید از عصر 
پنج شنبه بستر زاینده رود را ترک می کردند. 
صبح روزجمعه نیز با توجه به فراخوان هایی که در 
صفحات محلی اصفهانی ها برای برگزاری تجمع 
در بستر خشکیده زاینده رود و در کنار پل خواجو 
برگزار شده بود، جمعی از مردم اصفهان به تجمع 
کشاورزان باقیمانده در تحصن پیوستند و با توجه 
به تاکید فرمانداری بر لزوم پایان دادن به تجمع، 

تظاهرات صبح جمعه با مخالفت همراه شد. 
   به جای تجمع، نماز باران بخوانید! 

در شرایطی که موضوع خشکسالی ایران، همه 
زنگ خطرها را به صدا درآورده است، برخی از 
اظهارنظرها، همزمان با اتفاقات اصفهان قابل 
توجه است. آیت ا... احمد علم الهدی، امام جمعه 
مشهد با اشاره به اینکه بخش عمده مشکل آب 
در کشور مربوط به کاهش نزولات آسمانی است، 
گفت: »مشکل با تجمع درست نمی شود، در 
مقابل خدا تجمع فایده ندارد، تجمع باید در نماز 
باران انجام شود.« امام جمعه اصفهان اما موضوع 
خشونت های روز گذشته را به عوامل ضد انقلاب، 
نسبت داد و گفت: »عزیزان ما در جمعه قبل 
تجمع کردند و همه متوجه کمبود آب شدند، 
اما طبیعی است ادامه دادن کار برای منافقان و 
ضدانقلاب فرصت فراهم می کند و نباید ادامه 
پیدا می کرد، مشخص است که اتفاقات امروز 
کار کشاورز نیست.« امام جمعه اصفهان با بیان 
اینکه مشکل آب به گونه ای نیست که یک روزه 
حل شود، تصریح کرد: بعضی می گویند ۱۰۰ روز 
از دولت گذشت و کاری نشد، اولا که این دولت 
وعده ۱۰۰ روزه نداده بود، ثانیا چه کسی گفته 
کاری انجام نشد، سوءمدیریت های قبل یک دفعه 
جمع نمی شود.  همزمان وزارت نیرو در گزارشی 
با موضوع تغییر اقلیم ضمن اشاره به اینکه بحران 
آب می تواند به بحران های اجتماعی، اقتصادی، 
سیاسی و امنیتی منجر شود، نوشت:»با توجه به 
روند موجود چاره ای جز سازگاری با منابع موجود 

و کم آبی نداریم.«

آرمان ملی: در شرایطی که فروش نخل های 
جنوب ایران به کشورهای حوزه خلیج فارس در 
میان تایید و تکذیب مسئولان، حاشیه ساز شده 
بود، روز گذشته مسئولان گمرک تایید کردند 
که »۵88 اصله نخل صادراتی مناطق جنوب 
ایران به قطر برگشت خورده است.« آنطور که 
مهرداد جمال ارونقی، معاون فنی گمرک، ارزش 
نخل های صادراتی را ۱۳۶ هزار دلار اعلام کرده 
و گفته است: »این تعداد نخل حدفاصل مهر تا 
آبان امسال به قطر صادر شده بود.« پیش از این 
بود که با رسانه ای شدن فروش نخل های جنوب 
ایران به کشورهایی چون کویت و قطر، اوایل 
آبان امسال منتشر شد و صداوسیمای استان 
بوشهر هم در گزارشی با اشاره به فروش نخل ها 
در این استان، به نقل از کشاورزان گزارش داده 
بود که »بی آبی عامل اصلی افزایش فروش 
نخل شده است و هر نخل را به قیمت یک و 
نیم میلیون تومان می فروشند.« اما دادستان 
شهرستان دشتستان در توضیحاتی به تکذیب 
ادعایی مبنی بر فروش درخت های نخل این 

شهرستان و صادرات به کشور های حوزه خلیج 
فارس پرداخت. آن طور که یاسر حیدری گفته 
بود: »این نخل ها غیرمثمر و دارای محصول با 
کیفیت پایین بوده اند، فردی که صاحب این 
درخت های نخل بوده، حدود ۱8 درخت را به 
دلیل بی کیفیت بودن محصول به قیمت هر 
کدام حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
می فروشد و کارشناسان جهاد کشاورزی نیز 
غیرمثمر بودن و نداشتن صرفه اقتصادی نخل ها 
را تایید کرده اند. برحسب مصاحبه صورت گرفته 
کارشناسان جهاد با فرد موردنظر، این نخل ها 
در فضای سبز منطقه مورد استفاده قرار گرفته 
است.« با این حال زهرا جلیلی مقدم، مدیر 
ارشد وزارت کشاورزی به خبرگزاری فارس 
گفته است: »احتمال جابه جایی آفات یکی از 
دلایل مخالفت با واردات نخل در کشورهای 

مختلف است.« 
  فروش نخل برای زیبایی دیگر کشورها 
فروش نخل ها گرچه اتفاقی است که در ۵ 
سال اخیر تکرار شده اما هنوز به گفته مسئولان 

همه گیر نشده است و می توان جلوی آن را 
گرفت؛  انجمن ملی خرمای ایران در پاسخ به 
این اتفاق گفته بود: »این  نخل ها که عمر و هزینه 
طولانی برای به ثمر رسیدنشان صرف شده، 
برای زینت شهرها و خانه های کشورهای منطقه 
از کشور خارج می شود.« مقداد تکلوزاده، دبیر 
انجمن ملی خرمای ایران گفته است:  »فروش 
نخل ها از ۱۰ تا ۱۲ سال پیش رواج داشته است. 
در سال های اخیر شاهد هستیم نخل های کشور 
به ثروتمندان و شهرداران کشورهای شمالی 
مانند آذربایجان و ارمنستان و با حجم بیشتر به 
کشورهای عرب مناطق جنوبی فروخته می شود 
اما از حدود ۲ سال پیش فروش نخل ها شتاب 
گرفته و شکل آن تغییر کرده است. در گذشته 
نخلستان داران نخل های کم ثمر و ضعیف را 
ریشه کن می کردند و می فروختند اما اکنون 
نخل های پرثمر و جوان نیز قربانی می شوند. وی 
با بیان اینکه افزایش شوری آب در پی کاهش 
بارندگی ها مهم ترین عامل این اتفاق است، 
اظهار می کند: در مناطقی که آب شور شده، 
نخل داران یا باید بنشینند و شاهد مرگ درختان 
نخل خود باشند یا برای  فروش آنها به ثروتمندان 
و شهرداران کشورهای منطقه تصمیم بگیرند.« 
در شرایطی که مناطق جنوبی ایران، خصوصا 
خوزستان و بوشهر طی تابستان امسال با 
خشکسالی و بحران آب مواجه بودند و بسیاری 
از کشاورزان از خشک شدن نخل هایشان خبر 
داده بوده اند. پیش از این، جاسم حزباوی، رئیس 
هیأت مدیره اتحادیه نخلداران استان خوزستان، 
از بحران نخلستان ها در این استان خبر داده 
بود و گفته بود آبادان قبل از جنگ شش و نیم 
میلیون نفر نخل داشته و الان به یک میلیون نفر 

نخل رسیده است.

گزارش »آرمان ملی« از تایید فروش نخل های جنوب به دلیل خشکسالی:  

قطر، نخل های ایران را پس فرستاد!
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 مازوت سوزی
 ممنوع شد

 رئیس سازمان محیط زیست کشور 
گفت: هیچ یک از نیروگاه ها و واحدهای 
از  استفاده  و معدنی حق  صنعتی 
سوخت مازوت را ندارند. علی سلاجقه 
معاون با بیان اینکه استفاده از سوخت 
مازوت برای نیروگاه ها و واحدهای 
صنعتی و معدنی ممنوع است، اظهار 
کرد: با توجه به نزدیکی فصل سرد 
سال و احتمال قطع شدن گاز نیروگاه 
ها و واحدهای صنعتی و معدنی، برای 
سوخت جایگزین آنها باید فکر شود. 
وی با اشاره به اینکه وزارتخانه های 
صمت، نیرو و نفت باید برای تامین 
سوخت نیروگاه ها و واحدهای صنعتی 
و معدنی باید برنامه ریزی بکنند، گفت: 
ما نیز آمادگی کامل داریم تا از این 
واحدها حمایت کنیم و شرایط را 
برای رفع مشکل  آنها تسهیل کنیم. 
واحدهایی که از سوخت های فسیلی 
قرار است استفاده کنند باید با رعایت 
فاصله از شهرها باشند که بر اساس 
دستورالعمل سازمان محیط زیست 

تعریف شده است.

روایت »آرمان ملي« از حوادث اصفهان و اشتباهات مکرر؛ 

راه حقابه از  تنش نمي گذرد...
   در 48 ساعت، چادر تحصن کنندگان سوخت، مسیر آب یزد تخریب شد و پلیس با گاز اشک آور معترضان آب را متفرق کرد  

  واکنش امام جمعه مشهد: به جای تجمع، نماز باران بخوانید، تجمع فایده ندارد

آرمان ملی- منیره چگینی: آنچه که در 
روزهای اخیر در اصفهان رخ داد، خطری 
است که از سال ها قبل کارشناسان و 
رئیس وقت سازمان حفاظت از محیط 
زیست، درباره آن هشدار می دادند. 
از  )برخی  طرف  دو  که  موضوعی 
مسئولان و رسانه های بیرونی(، در 
آتش این اعتراضات مدنی می دمند و 
همدیگر را مقصر درگیری های چند روز 
گذشته در استان اصفهان می دانند. 
البته قرار نبود »خشونت« چاشنی 
مسالمت آمیزترین اعتراض برای مایع 
حیات باشد؛ قرار نبود چاشنی تسویه  
حساب های سیاسی، طاقت مردم و 
کشاورزانی که از خشک شدن زاینده 
رود سال هاست که سکوت کرده اند، 

طاق کند.

 واکسینا سیون
 ۸۵ درصدی مردم

وزیر بهداشت با اشاره به اینکه 
واکسن رازی یکی از واکسن های 
پیشرفته و دارای تکنولوژی در دنیا 
۲۰ درصدی  اجازه  است، گفت: 
صادرات واکسن کرونای رازی صادر 
شد. بهــرام عیـــن اللهی درحاشیه 
تحویل ۵ میلیون دز واکسن رازی 
کووپارس به وزارت بهداشت در مورد 
آخرین وضعیت تزریق واکسن کرونا 
در کشور  اظهار کرد: در حال حاضر 
8۵ درصد مردم ایران دز اول واکسن 
کرونا را تزریق کرده اند و نزدیک به 
۷۰ درصد مردم هر دو دز واکسن را 
دریافت کردند. وی با بیان اینکه این 
میزان تزریق واکسن آماری شگفت 
انگیز در دنیاست، بیان کرد: این 
موضوع نشان از اطمینان مردم به 
وزارت بهداشت است که جای تقدیر 
و  تشکر  از مردم دارد. پیک کرونا 
در کشور فروکش کرده اما  همیشه 
احتمال پیک جدید است و شیوه 
نامه های بهداشتی باید با جدیت 

رعایت شود.

زیرساخت های گردشگری 
دریایی فراهم شود

 وزیــــر میــراث فرهـــنگی، 
در  و صنایع دستی  گردشگری 
حاشیه بازدید از جـــزیره هرمز 
گفت: زیرساخت های گردشگری 
دریایی باید فراهم شود. عزت ا... 
ضرغامی افزود: جزیره هرمز دارای 
جاذبه های طبیعی و گردشگری 
زیادی است که آن را به عنوان 
یکی از دیدنی ترین مناطق کشور 
تبدیل کرده و از جمله جزایر زیبای 
دنیا است. معتقدیم باید گردشگری 
دریایی در خلیج فارس و خصوصا 
در جزایر از جمله جزیره هرمز 
تقویت شود تا بتوان با تکیه بر این 
مورد مسائل اقتصادی و اشتغال 
مردم را نیز تامین کرد. وی تصریح 
کرد: یکی از جذاب ترین حوزه های 
گردشگری  قطعا  گردشگری 
خوشبختانه  که  است  دریایی 
هرمزگان با دارا بودن یک نوار 
ساحلی قابل توجه می تواند در این 
حوزه فعال شود. هرمزگان در نیمه 
دوم سال آب و هوای بسیار مطبوع 
و خوبی به نسبت سایر استان ها 
دارد که همین امر هم می تواند 

عاملی برای جذب گردشگر باشد.


